
Jestem Polką, 
Polakiem: czy to ma  
dziś znaczenie?
mapa stanowisk z dialogu 27.11.2024



Co myślimy o znaczeniu bycia Polakiem?
W dialogu wzięli udział: policjant, studentka, osoba wierząca, żołnierz, trenerka 
taekwondo, przedsiębiorca, dziennikarz, influencerka

Bycie Polką jest dla mnie jak 
rodzina, czuję taką przynależność 

rodzinną do mojego kraju

Polska jest jak matka  
i tak ją traktuję

Nie interesuje mnie za bardzo 
skąd ktoś pochodzi. Ja mam się  
z tymi ludźmi dobrze rozumieć  

i dobrze spędzać czas

Mówimy tutaj o państwie – to jest 
w pewnym sensie cud, że mamy 
własne państwo. Nie każdy naród 

ma takie szczęście

Bycie Polakiem, Niemcem czy 
obywatelem jakiegokolwiek innego 

kraju, to jest skomplikowana 
kwestia. My nie dostajemy wyboru. 

Rodzimy się w danym kraju

Nie chcę być niczyim tokenem na 
to, że tutaj się dobrze żyje, chyba  

że wysłuchacie całej mojej historii –  
w każdym momencie kiedy jest 

dobrze i kiedy jest źle

Patriotyzm jest jak kibicowanie 
polskiej reprezentacji – dopóki 
wygrywa, to my wygrywamy.  

To dobre to jesteśmy my, ale jeśli 
coś się dzieje złego, to nie my, to oni

Bycie Polakiem jest trudne,  
po prostu

Polska jest często krajem 
wyśmiewanym –  

powiedzenie, że jest się 
dumnym z bycia Polakiem 

jest mocne

W XVII, XIX wieku, dużo łatwiej 
było być Polakiem, czy ogólnie 
przynależeć do narodowości, 
bo nie było takiego kontaktu 

ze światem jak teraz



Co nas różni:  
jedni twierdzą, że Polska jest krajem 
otwartym, inni, że brakuje w nim tolerancji

Polska jest tolerancyjna, 
zawsze była, od 1000 lat 

wszystkie możliwe nacje  
w Polsce funkcjonowały –  

od Żydów, Litwinów, 
Ukraińców, Rosjan

To, że zdarzają się nierozsądne 
osoby, nie znaczy, żebyśmy  
od razu cały kraj wrzucali  
do jednego worka, że nie  

jest tolerancyjny

Jesteśmy krajem 
tolerancyjnym, otwartym, 

chociaż nie zawsze to widać 
po wszystkich ludziach

Mi się śmiać chce, jak słyszę  
te 1000 lat tolerancji… Miłość  
do Żydów to trwała między 
pogromami, mieliśmy wiele 

czarnych kart

Polska nie jest krajem 
tolerancyjnym. Nawet nie 

wiesz, ile razy usłyszałem za 
plecami „pedał”, ile razy byłem 
zaatakowany fizycznie, ile razy 

wzywałem policję

Jak moje koleżanki, mając  
13 lat szły przez park za rękę,  
to były gonione i wyzywane – 

wtedy Polska była 
nietolerancyjna. Polska była 

też nietolerancyjna,  
jak tworzyła prawo dla osób, 
które chciałyby wziąć ślub  

z osobą tej samej płci

Jeśli mówimy o tolerancji,  
to bardzo bym chciała,  

żeby patriotyzm był słowem 
dla każdego

Polska jest tolerancyjna 
dlatego, że możemy tutaj 
rozmawiać o tym czy jest,  
czy nie jest tolerancyjna, 

mimo, że mamy różne poglądy

Polska chciałaby być 
tolerancyjna. Może sprawia 
takie wrażenie, ale taka nie 

jest. Trochę udaje tolerancyjną



Co nas różni:  
zdaniem jednych państwo tworzą obywatele, 
według innych – przedstawiciele narodu

Jestem zwolennikiem państw 
narodowych, bo nie mamy 
pomysłu na nic lepszego

Gdybyśmy zrezygnowali z idei 
państwa narodowego, to 

wrócimy do plemienności, 
której raczej nie chcemy

Naród i państwo to dwie różne 
rzeczy. Może być naród bez 

państwa, ale nie będzie 
państwa bez narodu

Jeśli ktoś mi powie,  
że w Polsce mieszkać mają 

tylko Polacy, to ja im powiem, 
by na początku zapytali 

wszystkich czy na terenie tej 
Polski chcą być Polakami. 

Dajcie im możliwość 
przeprowadzenia się tam, 

gdzie chcą

Coraz bardziej czuję się 
związana nie z państwem 
narodowym, a z miejscem 

gdzie mieszkam  
i niekoniecznie mam poczucie, 
że jest ono w takich granicach 

co państwo narodowe

Wszystkie grupy etniczne, jak 
Żydzi, Białorusini, Ukraińcy  

czy Rosjanie, którzy by się tu 
urodzili, no to urodzili się w 

Polsce i są Polakami,  
koniec kropka

Jestem zwolennikiem państw 
narodowych, takich państw,  
w których to Polak w Polsce 
jest gospodarzem. Jestem za 
polską suwerennością, polską 

niepodległością



Co nas różni:  
jedni myślą o tożsamości narodowej lokalnie, 
innym bliżej jest do tożsamości europejskiej

Ja tak naprawdę zaczynam od 
mojego podwórka. Nie chcę 

się silić na to, by mieć pogląd  
z dużej wysokości, skoro tam 

nie jestem. Zaczynam  
od mojego podwórka

Ja coraz bardziej czuję się 
związana nie z państwem 
narodowym, a z miejscem 

gdzie mieszkam

Górale, Kaszubi, Ślązacy, mają 
swoją odrębną tożsamość, 
kulturę, ale i tak jesteśmy  

w jednym worku,  
który nazywa się „Polska”,  
a patrząc wyżej, w jednym 

worku, który nazywa się 
„Europa”

Bardziej czuję się 
Europejczykiem,  

niż konkretnie Polakiem

Ja czuję się Europejczykiem, 
od 1000 lat jestem 

Europejczykiem, jesteśmy 
Europejczykami

Mam takie poczucie,  
że większa społeczność rodzi 

się z małych społeczności, 
zaczynamy zawsze od  
małych społeczności



Co nas łączy:

zgadzamy się, że polski patriotyzm często 
kojarzy się z przemocą i nacjonalizmem

Polski patriota kojarzy mi się z takim 
podchmielonym chłopakiem, ubranym 

w czarną bluzę z biało-czerwonymi 
paskami, chodzący i pytający, czy mam 
jakiś problem, stanowiącym zagrożenie

Dzisiejszy patriotyzm przez niektórych 
jest interpretowany w taki sposób,  
że jestem patriotą, więc nienawidzę 

czarnoskórych, gejów. Jestem patriotą, 
więc szukam sobie kogoś, na kim 

mogę się wyładować

W pewnym momencie definicja 
patriotyzmu została zagarnięta przez 
nacjonalistów i zaczęłam zastanawiać 

się, czy patriotyzm jest tym 
patriotyzmem, o którym myślę,  

że kocham swój kraj? Czy jest tym 
patriotyzmem, o którym tak głośno  
i często mówią nacjonaliści, szukając 

sobie wrogów? 

Bywałam na marszach niepodległości, 
widziałam jak rzucają butelkami, 

widziałam jak podpalają ambasady,  
jak robią rozróby. Idąc z moją 

narzeczoną miałabym problem złapać 
ją za rękę, bo nie wiedziałabym,  
czy nie dostanę butelką w głowę

Patriotyzm bardziej kojarzył mi się  
z osobami, które chodzą na marsze  

i szukają wroga. Jak była wojna,  
to jakiś ten wróg był,  

więc byliśmy patriotami



Co nas łączy:

zgadzamy się, że historia silnie wpływa  
na budowanie tożsamości narodowej

Ja szanuję naszą historię, kulturę. 
Szanuję, że nasi przodkowie walczyli  

za niepodległość, szanuję to

Wiele mamy czarnych kart, które też 
należy zweryfikować, należy się 

przyznać i być dumnym Polakiem. 
Natomiast naród polski  

popełniał błędy

To budzi mój śmiech, że ktoś,  
kto woła wszędzie Polska, wspiera, 
kupuje markę niemiecką, tudzież 

Volkswagena, który się wzbogacił na 
wojnie, który wykorzystywał Polaków 

jako przymusowych robotników, 
kompletnie nie pamięta tej historii  
i wybiera sobie z naszej historii to,  

co jest mu wygodne

Wracając do patriotyzmu 
gospodarczego – polski patriota 

najczęściej kojarzy mi się  
z samochodami produkcji niemieckiej,  

z naklejką „Powstanie, pamiętamy”

Znam historię Polski, wiem ile moi 
dziadkowie musieli przejść, żebyśmy 

teraz mogli tu siedzieć.  
To nie jest dla mnie tylko orzełek  

w dowodzie osobistym



Co nas łączy:

czujemy dumę i podziw dla miejsca,  
w którym obecnie znajduje się Polska

Cieszę się z naszych tradycji, kultury,  
z miejsca, w którym mieszkamy,  

w którym jesteśmy

Po tym wszystkim, po przemianie 
jestem dumny, że jestem Polakiem,  
bo daliśmy radę i myślę, że niewiele 
narodów osadzonych w tym miejscu 

potrafiłoby coś takiego zrobić

Dla mnie bycie Polakiem jest bardzo 
radosne, dlatego, że spełniłem swoje 
dziecięce marzenia, ponieważ bardzo 
chciałem zostać żołnierzem i byłem 

nim przez 33 lata.  
Jestem z tego dumy i oczywiście 

służyłem w Wojsku Polskim

Myślę, że my wszyscy mamy tak samo, 
chcemy być dumni z tej Polski

Czuję się dumny z tego, że jestem 
Polakiem — patrząc na naszą historię, 

na to, co przeszliśmy i na to,  
że jesteśmy tu i teraz. To mogło 

potoczyć się różnie
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